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АННОТАЦИИ 
ABSTRACT 

Библиографический список научных публикаций по жесткокрылым (Insecta, 
Coleoptera) Оренбургской области 

Козьминых В.О., Шаповалов А.М., Русаков А.В., Немков В.А. 
Bibliographical list of scientific publications on beetles (Insecta, Coleoptera) of the 

Orenburg region 
Kozminykh V.O., Shapovalov A.M., Rusakov A.V., Nemkov V.A. 

Составлен библиографический список научных публикаций по систематике, фауне и 
экологии жесткокрылых насекомых (Insecta: Coleoptera) Оренбургской области. Перечень 
рассматриваемых литературных источников составляет более 290 наименований. В таб
лице приведѐн краткий перечень литературных источников по каждому семейству, пред
ставлены количественные данные по таксономическому разнообразию жесткокрылых в 
пределах семейств. 

Compiled is a bibliography of scientific publications on the taxonomy, fauna and ecology 
of beetles (Insecta: Coleoptera) of the Orenburg region. The list of references includes more than 
290 titles. The following table provides a brief list of references for each family, quantitative da
ta on the taxonomic diversity of beetles in the families. 

Интересные находки жесткокрылых (Insecta, Coleoptera) в Оренбургской об
ласти 

Шаповалов А.М., Григорьев В.Е., Немков В.А., Русаков А.В., Казаков Е.П. 
Interesting finds of Coleoptera (Insecta, Coleoptera) in the Orenburg region 
Shapovalov A.M., Grigoriev V.E., Nemkov V.A., Rusakov A.V., Kazakov E.P. 

В статье приводится обзор новых находок жуков в пределах Оренбургской области 
за последние годы. В числе находок представляющих наибольший интерес отмечены ви
ды Sphaerites glabratus F., Elater ferrugineus L., Biphyllus frater Aube, Melandrya barbata F., 
Zophosis punctata Brulle, Adosomus roridus Pall. и другие. Предеставители семейств Rhy-
sodidae, Spercheidae, Sphaeritidae, Dryopidae, Peltidae, Monotomidae, Cucujidae, 
Laemophloeidae, Bothrideridae, Biphyllidae, Endomychidae, Pyrochroidae, Salpingidae зареги
стрированы для Оренбургской области впервые. 

This article provides an overview of new discoveries of beetles within the Orenburg region 
in recent years. Among the finds of greatest interest are noted species Sphaerites glabratus F., 
Elater ferrugineus L., Biphyllus frater Aube, Melandrya barbata F., Zophosis punctata Brulle, 
Adosomus roridus Pall. and others. Representatives of families Rhysodidae, Spercheidae, Sphae
ritidae, Dryopidae, Peltidae, Monotomidae, Cucujidae, Laemophloeidae, Bothrideridae, Biphyl
lidae, Endomychidae, Pyrochroidae, Salpingidae are registered for the first time at the Orenburg 
region. 

Охраняемые жесткокрылые (Insecta, Coleoptera) Оренбургской области 
Шаповалов А.М., Немков В.А., Русаков А.В. 
Red data beetles (Insecta, Coleoptera) of the Orenburg region 
Shapovalov A.M., Nemkov V.A., Rusakov A.V. 

Представлен обзор жесткокрылых Оренбургской области внесѐнных в Красные кни
ги (далее Кк) РФ и Оренбургской области. Приводятся новые сведения о распростране-



нии, биологии и численности «краснокнижных» видов жуков. В Кк Оренбургской области 
предлагается включить виды из Кк РФ: Carabus menetriesi Humm., Lucanus cervus L., Os-
moderma barnabita Motsch., Rosalia alpina L., Omias verruca Stev., Euidosomus acuminatus 
Bohm. В основной список Кк Оренбургской области предлагается перенести виды Carabus 
hungaricus cribellatus Ad. и Dytiscus latissimus L., ранее внесѐнные в Приложение 2. 

A review of beetles of the Orenburg region in the Red DataBook (the RB) and the Oren
burg region of Russia is made. It contains new information on distribution, biology, and the 
number of Red Data species. It is proposed to include some of the species from Russian Federa
tion Red data book into the Orenburg regional records, namely Carabus menetriesi Humm., Lu
canus cervus L., Osmoderma barnabita Motsch., Rosalia alpina L., Omias verruca Stev., Euido
somus acuminatus Bohm. It is suggested to list species Carabus hungaricus cribellatus Ad. and 
Dytiscus latissimus L. from Appendix 2 among the main list of species of the Orenburg regional 
RD book. 

Жуки-нарывники (Coleoptera, Meloidae) Южного Урала 
Шаповалов А.М., Лагунов А.В., Немков В.А., Русаков А.В. 
Blister beetles (Coleoptera, Meloidae) of the Southern Urals 
Shapovalov A.M., Lagunov A.V., Nemkov V.A., Rusakov A.V. 

Впервые составлен аннотированный список Meloidae регионов Южного Урала 
(Оренбургская и Челябинская области, республика Башкортостан), включающий обзор 
литературы и этикеточные данные изученного материала. Вид Meloe gaberti Reitter, 1907 
впервые указывается для территории Оренбургской области и для России в целом, ещѐ 
ряд видов отмечен впервые для отдельных регионов Южного Урала. 

For the first time compiled is an annotated list of Meloidae species of Southern Urals re
gions (Orenburg and Chelyabinsk regions, the republic of Bashkortostan), including a review of 
the literature and label data of the studied material. Meloe gaberti Reitter, 1907 is recorded for 
the first time in the Orenburg region and for Russia as a whole; a number of species are recorded 
for the first time in different regions of the Southern Urals. 

Материалы к фауне жуков-усачей (Coleoptera, Cerambycidae) проектируемого 
заповедника «Шайтантау» (Оренбургская область) 

Шаповалов А.М. 
Materials on the fauna of longicorn beetles (Coleoptera, Cerambycidae) of the pro

jected reserve «Shaitantau» (Orenburg region) 
Shapovalov A.M. 

Представлен видовой список жуков-усачей (Coleoptera, Cerambycidae) проектируе
мого заповедника «Шайтантау» (Кувандыкский р-н Оренбургской области). Всего на дан
ной территории зарегистрировано 78 видов семейства Cerambycidae. Впервые для Орен
бургской области зарегистрированы виды Cortodera femorata F., Anoplodera rufipes Schall., 
Anoplodera sexguttata F., Ropalopus macropus Germ., Xylotrechus pantherinus Sav., 
Pogonocherus hispidulus Pill. et Mitt., Oplosia cinerea Muls., Leiopus linnei Wall., Nyl. et 
Kvam., Exocentrus punctipennis Muls. & Guill., Stenostola dubia Laich., Stenostola ferrea 
Schrank а также Rosalia alpina L. (по данным находок вида в Тюльганском р-не). Из них 
представители родов Oplosia, Stenostola и вид Exocentrus punctipennis Muls. & Guill. заре
гистрированы впервые для всей территории Урала. 

Presented is a list of species of longicorn beetles (Coleoptera, Cerambycidae) of the pro
jected reserve «Shaitantau» (Kuvandyk district, Orenburg region). There are78 species of the 



family Cerambycidae recorded all in all in the area in question. For the first time recorded in the 
Orenburg region are the species Cortodera femorata F., Anoplodera rufipes Schall., Anoplodera 
sexguttata F., Ropalopus macropus Germ., Xylotrechus pantherinus Sav., Pogonocherus hispi-
dulus Pill. et Mitt., Oplosia cinerea Muls., Leiopus linnei Wall., Nyl. et Kvam., Exocentrus 
punctipennis Muls.& Guill., Stenostola dubia Laich., Stenostola ferrea Schrank and Rosalia al-
pina L. (according to the findings of the species in the Tiulgan distr.). Genera Oplosia, Stenosto
la and species Exocentrus punctipennis Muls. & Guill. are registered for the first time in the en
tire region of the Urals. 

Сравнительные особенности фауны жуков-усачей (Coleoptera, Cerambycidae) 
Бузулукского и Болотовского боров Оренбургской области. 

Шаповалов А.М. 
Comparative characteristics of longicorn beetles (Coleoptera, Cerambycidae) spotted 

in Buzuluk and Bolotovskyi forest of the Orenburg region. 
Shapovalov A.M. 

Представлен обзор фауны семейства жуков-усачей (Cerambycidae) Бузулукского и 
Болотовского боров Оренбургской области. Обсуждаются сходства и различия церамби-
цидофауны данных лесных массивов. Вид Carilia virginea L. зарегистрирован для Орен
бургской области впервые. 

Presented is an overview of fauna of longicorn beetles (Cerambycidae) of Buzulukskyi and 
Bolotovskyi forest of the Orenburg region. The similarities and differences of cerambycid`s fau
na of these forests are considered. Species Carilia virginea L. is registered for the first time in 
the Orenburg region. 




